

Date of inventory: 10/01/2019



وزارة الإعلام
Ministry of Media
263



National inventory of intangible cultural heritage – The practices related to planting Khoulani coffee beans- Knowledge, skills, traditions and practices

No.	Name of Element	Place & Environment	Description of the element
07/004	The practices related to planting Khoulani coffee beans	Addayer Province, Al-Adridhah Province, Al-Raith Province, Fayfa Province, Al Edabi Province, Harud Province, Belghazi Province, Al Ghazwani Province, Al Qaisi Province In Jazan, the Southern region of Saudi Arabia.	<p>Khoulani coffee is cultivated in the mountainous areas of southern Saudi Arabia and it is famous for farmers in the mountains because the regions climate is favourable for adapting to the needs of the coffee tree.</p> <p>Farmers work on growing coffee from lands in agricultural terraces started from plowing to planting seedlings to grow and harvesting.</p> <p>The Farmers plant the seedlings, and it take in 2-3 years until the coffee trees grows and produces fruits.</p> <p>The fruits of Khoulani coffee beans are a circular fruits called “karazah” which grow green color and as they ripen it turns gradually from yellow to orange and when it is fully it turns red.</p> <p>The harvest season starts in the winter months, and the farmers and families gather to collect the coffee beans by twisting the fruit and pulling it out, taking care not to break the smaller branch to ensure that the tree will grow fruit next year.</p> <p>After the harvest, the farmers spread the crop on the roofs of the houses under the sun for dehydration with the constant turning to ensure that the fruit does not grow mould until it turns black.</p> <p>When the coffee beans are dry, the ladies grind the grains using a stone mill to separate the coffee beans from the shells and use the shells to make a drink called “Gesher”.</p> <p>Coffee beans are used to make Arabic coffee after its roasted and grinded, for it is used by Saudi society in daily life and hospitality.</p>





تاريخ حصر العنصر: 2019/01/10

قوائم الحصر الوطنية للتراث الثقافي غير المادي- مهارات زراعة البن الخولاني- المعارف و المهارات و التقاليد و الممارسات

الرقم	اسم العنصر	مكان وبيئة العنصر	تفصيل مكونات العنصر
07/004	مهارات زراعة البن الخولاني	محافظة الداير بني مالك، محافظة الريث، محافظة هروب، محافظة فيفا، محافظة العيدابي، منطقة جازان، جنوب المملكة العربية السعودية	<p>يزرع البن الخولاني في المناطق الجبلية في جنوب المملكة العربية السعودية لأن طبيعة المنطقة الجبلية غنية بهذه الشجرة والأجواء مواتية لتكيف شجرة البن.</p> <p>يقوم مزارعو البن بالعمل على زراعة البن ابتداء من حرث الأراضي في المدرجات الزراعية ثم غرس الشتلات حتى تنمو وتنتج الحصاد.</p> <p>يحرث المزارع الارض ليطم غرس الشتلات، وتنمو خلال 2-3 سنوات حتى تبدأ أشجار البن بالإنتاج، ثمار البن الخولاني عبارة عن ثمار دائرية تسمى بالكرزة وتنبت خضراء اللون ومع نضوجها تبدأ بالتدرج من الأصفر الى البرتقالي ويكتمل نضجها باللون الأحمر.</p> <p>يبدأ موسم الجني والقطاف في أشهر الشتاء، ويجتمع المزارعون للقيام بجمع حبات البن عن طريق لف الحبه وسحبها مع الحرص على عدم كسر الغصن الأصغر لضمان ان تثمر الشجرة العام القادم.</p> <p>بعد القطف يقوم المزارعين بنشر المحصول على أسطح المنازل تحت أشعة الشمس مع الحرص التقليب المستمر لضمان عدم تعفن الثمار حتى يصبح لونها أسود.</p> <p>عندما تجف حبات البن تقوم السيدات بطحن الحبات باستخدام مطحنة حجرية ليتم فيها فصل حبات البن عن القشور، وتستخدم القشور لصناعة مشروب يسمى بالقشر.</p> <p>وتستخدم حبات البن لصناعة القهوة العربية بعد حمصها ودقها، و تستخدمها المجتمع السعودي في الحياة اليومية والضيافة.</p>

